



សុន្ទរកថា

**របស់ឧបនាយករដ្ឋមន្ត្រី គាត វិយន់ រដ្ឋមន្ត្រីក្រសួងសេដ្ឋកិច្ច និងហិរញ្ញវត្ថុ
ប្រធានគណៈកម្មាធិការគោលនយោបាយសេដ្ឋកិច្ច និងហិរញ្ញវត្ថុ
តំណាងដ៏ខ្ពង់ខ្ពស់របស់សម្តេចអគ្គមហាសេនាបតីតេជោ ហ៊ុន សែន**

នាយករដ្ឋមន្ត្រីនៃព្រះរាជាណាចក្រកម្ពុជា

ក្នុងពិធីសម្ពោធដំឆ្លងការ “យុទ្ធសាស្ត្រអភិវឌ្ឍន៍វិស័យហិរញ្ញវត្ថុ ឆ្នាំ២០១១-២០២០”

រាជធានីភ្នំពេញ, ថ្ងៃទី០៦ ខែកក្កដា ឆ្នាំ ២០១២

នាពេលវេលា ៖ ១៤:៣០

- ឯកឧត្តម ជា ចាន់តុ អគ្គនាយករដ្ឋមន្ត្រី
- ឯកឧត្តម Kunio Senga អគ្គនាយក នាយកដ្ឋានអាស៊ីអាគ្នេយ៍ នៃធនាគារអភិវឌ្ឍន៍អាស៊ី
- ឯកឧត្តម លោកជំទាវ ឧកញ៉ា លោក លោកស្រី ភ្ញៀវកិត្តិយស ជាទីរាប់អាន!

ថ្ងៃនេះខ្ញុំមានកិត្តិយសខ្ពង់ខ្ពស់ និងសេចក្តីរីករាយជាអនេក ដោយទទួលបាននូវបុព្វសិទ្ធិដ៏ថ្លៃថ្លា ធ្វើជាតំណាងដ៏ខ្ពង់ខ្ពស់របស់សម្តេចអគ្គមហាសេនាបតីតេជោ ហ៊ុន សែន នាយករដ្ឋមន្ត្រី នៃព្រះរាជាណាចក្រកម្ពុជា ចូលរួមជាអធិបតីនៅក្នុងពិធីសម្ពោធដំឆ្លងការ “យុទ្ធសាស្ត្រអភិវឌ្ឍន៍វិស័យហិរញ្ញវត្ថុឆ្នាំ ២០១១-២០២០” នាទិកាលដ៏សែនប្រពៃនេះ។ ក្នុងឋានៈនេះ និងក្នុងឋានៈជាប្រធានគណៈកម្មាធិការគោលនយោបាយសេដ្ឋកិច្ច និងហិរញ្ញវត្ថុ ខ្ញុំសូមស្វាគមន៍យ៉ាងកក់ក្តៅចំពោះវត្តមានរបស់ឯកឧត្តម លោកជំទាវ ឧកញ៉ា អស់លោក លោកស្រី ទាំងអស់ ដែលអញ្ជើញមកពីគ្រប់មជ្ឈដ្ឋាននៃក្រសួង-ស្ថាប័នពាក់ព័ន្ធរបស់រាជរដ្ឋាភិបាល ស្ថាប័នហិរញ្ញវត្ថុនៃផ្នែកឯកជន រួមមានគ្រឹះស្ថានធនាគារ គ្រឹះស្ថានមីក្រូហិរញ្ញវត្ថុ ក្រុមហ៊ុនធានារ៉ាប់រង ក្រុមហ៊ុនមូលបត្រ ក្រុមហ៊ុនអចលនទ្រព្យ ព្រមទាំងដៃគូអភិវឌ្ឍន៍និងស្ថាប័ន-អង្គការក្រៅរដ្ឋាភិបាលទាំងអស់ដែលបានចូលរួមក្នុងពិធីដ៏ឧត្តារិកនេះ។ បណ្ឌិត **អូន ព័ន្ធមុនីរ័ត្ន** រដ្ឋមន្ត្រីប្រតិភូអនាយករដ្ឋមន្ត្រី និងជាប្រធានឧត្តមក្រុមប្រឹក្សាសេដ្ឋកិច្ចជាតិ ដែលជាតួអង្គសំខាន់មួយក្នុងឋានៈជាអនុប្រធានប្រចាំការនៃគណៈកម្មាធិការគោលនយោបាយសេដ្ឋកិច្ច និងហិរញ្ញវត្ថុ មានការសោកស្តាយ ដោយឯកឧត្តមមានការជាប់រវល់ ហើយមិនបានចូលរួមនៅក្នុងពិធីនេះ។

ជាការពិតណាស់ ដូចអ្វីដែលឯកឧត្តម Kunio Senga និងឯកឧត្តម ជា ចាន់តូ បានមាន ប្រសាសន៍មុននេះថា វិស័យហិរញ្ញវត្ថុដើរតួនាទីយ៉ាងសំខាន់ក្នុងការអភិវឌ្ឍវិស័យឯកជន និងធានា ចីរភាពនៃកំណើនសេដ្ឋកិច្ចកម្ពុជា។ បន្ថែមលើអ្វីដែលឯកឧត្តមវាគ្មិនទាំងពីរខាងលើ បានជម្រាបជូន ខ្ញុំសូមបញ្ជាក់បន្ថែមថា រាជរដ្ឋាភិបាលបាននិងកំពុងយកចិត្តទុកដាក់យ៉ាងខ្លាំងក្នុងការពង្រឹងប្រព័ន្ធ ហិរញ្ញវត្ថុនៅកម្ពុជា ដោយបានចាប់ផ្តើមអនុម័ត “ចក្ខុវិស័យ និងផែនការអភិវឌ្ឍន៍វិស័យហិរញ្ញវត្ថុឆ្នាំ ២០០១-២០១០” នៅឆ្នាំ២០០១ ដែលជាផែនទីមគ្គុទ្ទេសក៍ដ៏បង្កសម្រាប់អភិវឌ្ឍវិស័យហិរញ្ញវត្ថុរយៈកាល វែងរបស់កម្ពុជា ហើយឯកសារនេះ ត្រូវបានធ្វើបច្ចុប្បន្នកម្មជា “យុទ្ធសាស្ត្រអភិវឌ្ឍន៍វិស័យហិរញ្ញវត្ថុ ឆ្នាំ ២០០៦-២០១៥” នៅឆ្នាំ២០០៧ ដើម្បីតម្រឹមតាមការអនុវត្ត និងសភាពការណ៍ជាក់ស្តែង។ ដោយផ្អែក លើវឌ្ឍនភាពនៃការអនុវត្ត “យុទ្ធសាស្ត្រអភិវឌ្ឍន៍វិស័យហិរញ្ញវត្ថុ ឆ្នាំ ២០០៦-២០១៥” និងដើម្បីឆ្លើយ តបនឹងការវិវឌ្ឍថ្មីៗនៃបរិស្ថានសេដ្ឋកិច្ចនិងហិរញ្ញវត្ថុក្នុងប្រទេស ក្នុងតំបន់ និងពិភពលោក រាជរដ្ឋា- ភិបាលដែលមានគណៈកម្មាធិការគោលនយោបាយសេដ្ឋកិច្ចនិងហិរញ្ញវត្ថុ ជាសេនាធិការ បានពិនិត្យ ឃើញអំពីតម្រូវការធ្វើបច្ចុប្បន្នកម្ម “យុទ្ធសាស្ត្រអភិវឌ្ឍន៍ វិស័យហិរញ្ញវត្ថុ ឆ្នាំ២០០៦-២០១៥” ទៅជា “យុទ្ធសាស្ត្រអភិវឌ្ឍន៍វិស័យហិរញ្ញវត្ថុឆ្នាំ២០១១-២០២០” ដែលត្រូវបានគណៈរដ្ឋមន្ត្រីអនុម័តនៅ ក្នុងសម័យប្រជុំពេញអង្គគណៈរដ្ឋមន្ត្រី នាថ្ងៃទី២៥ ខែវិច្ឆិកា ឆ្នាំ២០១១ កន្លងទៅនេះ។ ឯកសារ យុទ្ធសាស្ត្រ អភិវឌ្ឍន៍វិស័យហិរញ្ញវត្ថុទាំងនេះ គឺជាឯកសារមានភាពទន់ភ្លន់ដែលអនុញ្ញាតឱ្យយើងអាចធ្វើ បច្ចុប្បន្នកម្មបានក្នុងពេលសមស្របទៅតាមស្ថានភាពជាក់ស្តែងនៃការអភិវឌ្ឍសេដ្ឋកិច្ច និងវឌ្ឍនភាព នៃវិស័យហិរញ្ញវត្ថុ។

ការធ្វើបច្ចុប្បន្នកម្មឯកសារយុទ្ធសាស្ត្រនេះ ត្រូវបានរៀបចំធ្វើឡើងដើម្បីឱ្យកិច្ចអភិវឌ្ឍន៍វិស័យ ហិរញ្ញវត្ថុអាចដំណើរការស្របតាម “យុទ្ធសាស្ត្រចតុកោណដំណាក់កាលទី២” និង “ផែនការយុទ្ធសាស្ត្រ អភិវឌ្ឍន៍ជាតិបច្ចុប្បន្នកម្ម ២០០៩-២០១៣” របស់រាជរដ្ឋាភិបាលកម្ពុជា ដោយទទួលយកសន្និធិនៃ សមិទ្ធផលនៃការអនុវត្ត “យុទ្ធសាស្ត្រអភិវឌ្ឍន៍វិស័យហិរញ្ញវត្ថុឆ្នាំ២០០៦-២០១៥” និង បានរៀបចំ កែសម្រួលតាមរយៈមេរៀននៃការអនុវត្តកំណែទម្រង់កន្លងមក បទពិសោធន៍ពីវិបត្តិហិរញ្ញវត្ថុសកល និង បម្រែបម្រួលចាំបាច់ទាំងឡាយដែលអាចកើតឡើងពីការវិវឌ្ឍដ៏លឿននៃទីផ្សារហិរញ្ញវត្ថុ។ ការធ្វើ បច្ចុប្បន្នកម្មនេះ ក៏បានដាក់បញ្ចូលផងដែរនូវគោលការណ៍អភិបាលកិច្ចល្អ ដើម្បីតម្រង់ទិស បរិស្ថានសេដ្ឋកិច្ច និងហិរញ្ញវត្ថុ ដែលកំពុងមានលក្ខណៈកាន់តែស្មុគស្មាញ និងវិវឌ្ឍន៍ឆាប់រហ័ស នាពេលបច្ចុប្បន្ន និងអនាគត។

ម្យ៉ាងវិញទៀត ការធ្វើបច្ចុប្បន្នកម្ម “យុទ្ធសាស្ត្រអភិវឌ្ឍន៍វិស័យហិរញ្ញវត្ថុឆ្នាំ ២០១១-២០២០” នេះ ត្រូវបានធ្វើឡើងស្របតាមអនុសាសន៍ណែនាំដ៏ខ្ពង់ខ្ពស់របស់ សម្តេចអគ្គមហាសេនាបតីតេជោ **ហ៊ុន សែន** នាយករដ្ឋមន្ត្រីនៃព្រះរាជាណាចក្រកម្ពុជា ដែលបានមានប្រសាសន៍ក្នុងពិធីផ្សព្វផ្សាយ និង

ដាក់ឱ្យប្រើប្រាស់ជាផ្លូវការនូវរបាយការណ៍ពាក់កណ្តាលអណតិឆ្នាំ២០១១ ស្តីពីការអនុវត្ត “ផែនការ យុទ្ធសាស្ត្រអភិវឌ្ឍន៍ជាតិបច្ចុប្បន្នកម្ម២០០៩-២០១៣” កាលពីពេលកន្លងទៅនេះថា៖ “ក្រសួង-ស្ថាប័ន ពាក់ព័ន្ធទាំងអស់ត្រូវរៀបចំ ឬធ្វើបច្ចុប្បន្នកម្មផែនការយុទ្ធសាស្ត្រអភិវឌ្ឍន៍ តាមវិស័យរបស់ខ្លួននីមួយៗ តាមរយៈការពិនិត្យឡើងវិញរាល់គម្រោង ឬកម្មវិធីកំពុងដំណើរការ ព្រមទាំងគម្រោង ឬកម្មវិធីថ្មីៗ ដែល គាំទ្រដោយធនធានពីក្នុងនិងក្រៅប្រទេស ដើម្បីធានាសង្គតិភាព និងអាទិភាព និងទំនាក់ទំនង ផ្សារភ្ជាប់ ជាមួយផែនការយុទ្ធសាស្ត្រអភិវឌ្ឍន៍ជាតិបច្ចុប្បន្នកម្ម ២០០៩-២០១៣”។

ឯកឧត្តម លោកជំទាវ ទុកញ៉ា អស់លោក លោកស្រី!

បទពិសោធន៍ពីវិបត្តិបំណុលជាតិនៅបណ្តាប្រជាជាតិប្រើប្រាស់ប្រាក់អឺរូ (Eurozone) ដែល កំពុងកើតមាននាពេលបច្ចុប្បន្នបានផ្តល់មេរៀនដ៏សំខាន់មួយថា៖ ការគ្រប់គ្រងហិរញ្ញវត្ថុសាធារណៈ និង គោលនយោបាយអភិវឌ្ឍន៍វិស័យហិរញ្ញវត្ថុមិនបានគ្រប់ជ្រុងជ្រោយ និងខ្វះការប្រមើមើលទុកជាមុន របស់រាជរដ្ឋាភិបាលអាចធ្វើឱ្យមានវិបត្តិសេដ្ឋកិច្ចជាប្រព័ន្ធច្នងគ្នា។

ដូច្នេះ “យុទ្ធសាស្ត្រអភិវឌ្ឍន៍វិស័យហិរញ្ញវត្ថុឆ្នាំ២០១១-២០២០” ដែលនឹងត្រូវសម្តែងដាក់ឱ្យ ប្រើប្រាស់នាពេលបន្តិចទៀតនេះ គឺជាឯកសារដែលមានលក្ខណៈជាក់ស្តែង ប្រមើលទុកមុន និងគ្រប ដណ្តប់លើគ្រប់វិស័យនៃប្រព័ន្ធហិរញ្ញវត្ថុ ដើម្បីឆ្លើយតបយ៉ាងសមស្រប និងទាន់ពេលវេលា ចំពោះ បញ្ហាប្រឈមថ្មីៗទាំងឡាយដែលអាចកើតមានឡើងដោយចៃដន្យ សំដៅទ្រទ្រង់កំណើនសេដ្ឋកិច្ចប្រកប ដោយចីរភាព ជវភាព និងសមធម៌ ឆ្ពោះទៅកាត់បន្ថយភាពក្រីក្រ ដែលជាគោលដៅចម្បងរបស់ រាជរដ្ឋាភិបាលកម្ពុជា ស្របតាមគោលដៅអភិវឌ្ឍន៍សហស្សវត្សកម្ពុជា។ **ឯកសារយុទ្ធសាស្ត្រនេះ ផ្តោត លើទិដ្ឋភាពសំខាន់ៗ ចំនួនបួន រួមមាន (១) វិស័យធនាគារ (២) វិស័យហិរញ្ញវត្ថុមិនមែនធនាគារ (៣) អភិបាលកិច្ចនិងហេដ្ឋារចនាសម្ព័ន្ធ និង (៤) ការកសាងសមត្ថភាព។ ដើម្បីធានាបាននូវការអនុវត្ត ប្រកបដោយជោគជ័យលើទិដ្ឋភាពទាំងបួននេះ យុទ្ធសាស្ត្រនេះបានរៀបចំផែនការអភិវឌ្ឍន៍ជាជំហានៗ តាមវិស័យសំខាន់ៗ ដោយត្រូវបានប្រមូលផ្តុំជាបីដំណាក់កាលទៅតាមលំដាប់អាទិភាព។**

ឯកឧត្តម លោកជំទាវ ទុកញ៉ា អស់លោក លោកស្រី!

ដោយអនុវត្តតាម “យុទ្ធសាស្ត្រអភិវឌ្ឍន៍វិស័យហិរញ្ញវត្ថុឆ្នាំ២០០៦-២០១៥” ក្នុងរយៈកាលកន្លង មកនេះ រាជរដ្ឋាភិបាលសម្រេចបានសមិទ្ធផលគួរជាទីមោទនៈ រួមមាន ការពង្រឹងវិស័យធនាគារ ការ ពង្រីកវិសាលភាពវិស័យធានារ៉ាប់រង និង ជាពិសេស ការចាប់បដិសន្ធិនៃវិស័យថ្មីវិស័យមូលបត្រ និង សោធន៍។ កំណើនឥណទាន និងប្រាក់បញ្ញើនៅក្នុងប្រព័ន្ធធនាគារ ក៏ដូចជាកំណើននៃវិស័យធានារ៉ាប់រង បានបន្តជវភាពរបស់ខ្លួនទាំងមុនពេល ក្នុងកំឡុងពេល និងក្រោយពេលនៃវិបត្តិហិរញ្ញវត្ថុសកលឆ្នាំ ២០០៨-២០០៩ កន្លងទៅ។ ទាំងនេះជាសញ្ញាបង្ហាញថា ប្រព័ន្ធហិរញ្ញវត្ថុកម្ពុជាមិនត្រឹមតែមិនទទួល

ផលប៉ះពាល់ធ្ងន់ធ្ងរនៃវិបត្តិហិរញ្ញវត្ថុសកលប៉ុណ្ណោះទេ ប៉ុន្តែបានបន្តគាំទ្រដល់កំណើនសេដ្ឋកិច្ចកម្ពុជា ផងដែរ។ ជាក់ស្តែង នៅក្នុងឆ្នាំ២០០៨ អត្រាកំណើនសេដ្ឋកិច្ចមានកម្រិត ៦,៧% ។ ក្នុងឆ្នាំ២០០៩ បាន ធ្លាក់ចុះដល់០,១% ដោយសារឥទ្ធិពលនៃវិបត្តិកំហុសហិរញ្ញវត្ថុអន្តរជាតិ និងការធ្លាក់ចុះសេដ្ឋកិច្ច សាកល-លោក ប៉ុន្តែបានហាក់ឡើងវិញយ៉ាងឆាប់រហ័ស ក្នុងទម្រង់ជាអក្សរវេ “V” នៅក្នុងឆ្នាំ២០១០ និងឆ្នាំ២០១១ មកកម្រិតស្មើ ឬជិតស្មើនឹងចំណុចដៅប្រមាណពី ៦% ទៅ៧,១% ជាមធ្យមសម្រាប់ឆ្នាំ នីមួយៗ។ តាមសិមិទ្ធិផលនៃធនាសទី១ ឆ្នាំ ២០១២ យើងមានសុទិដ្ឋិនិយមថាកំណើនសេដ្ឋកិច្ចនៃ កម្ពុជាឆ្នាំ ២០១២ នៅខ្ពស់ដដែលបើសិនគ្មានគ្រោះធម្មជាតិ និងឥទ្ធិពលអាក្រក់ពីកំហុសហិរញ្ញវត្ថុកម្រិតក្រៅ។

ដើម្បីឱ្យវិស័យហិរញ្ញវត្ថុបន្តទ្រទ្រង់ដល់កំណើនសេដ្ឋកិច្ចកាន់តែមានប្រសិទ្ធភាព “យុទ្ធសាស្ត្រ អភិវឌ្ឍន៍វិស័យហិរញ្ញវត្ថុឆ្នាំ ២០១១-២០២០” បានដាក់បញ្ចូលនូវគោលនយោបាយអភិវឌ្ឍន៍សម្រាប់ វិស័យសំខាន់ៗរួមមាន៖

១. វិស័យធនាគារ៖ ផ្ដោតសំខាន់លើការអនុវត្តគោលនយោបាយរូបិយវត្ថុកាន់តែសម្បូរបែប និង ពង្រឹងការត្រួតពិនិត្យវិស័យធនាគារ តាមរយៈការពង្រឹងសហប្រតិបត្តិការរវាងក្រសួង-ស្ថាប័នពាក់ព័ន្ធ សំខាន់ៗដើម្បីជម្រុញការប្រើប្រាស់ប្រាក់រៀល និងកាត់បន្ថយដុល្លារូបនីយកម្មអនុលោមតាមគោលការណ៍ ស្នូលបាសែល សម្រាប់ការពង្រឹងប្រសិទ្ធភាពនៃការត្រួតពិនិត្យធនាគារ បង្កើតប្រព័ន្ធឱ្យសញ្ញាជាមុន សម្រាប់ការពារវិបត្តិ ពិចារណាលើការបង្កើតគ្រឹះស្ថានធានាលើប្រាក់បញ្ញើ និងជម្រុញដំណើរការទីផ្សារ អន្តរធនាគារ និងទីផ្សាររូបិយវត្ថុ។ លើសពីនេះ ក៏បានកំណត់ផងដែរអំពីការពង្រឹងវិស័យមីក្រូហិរញ្ញវត្ថុ ឱ្យកាន់តែទូលាយសម្រាប់ប្រជាជនក្រីក្រ អនុវត្តគោលការណ៍ស្នូលបាសែលសម្រាប់ការត្រួតពិនិត្យធនាគារ ទៅលើគ្រឹះស្ថានមីក្រូហិរញ្ញវត្ថុ ដាក់ឱ្យអនុវត្តស្តង់ដាររបាយការណ៍រួមសម្រាប់គ្រឹះស្ថានមីក្រូហិរញ្ញវត្ថុ កែលម្អបទប្បញ្ញត្តិដើម្បីទ្រទ្រង់ពិធីកម្មផលិតផលមីក្រូហិរញ្ញវត្ថុ កែលម្អប្រព័ន្ធព័ត៌មានសម្រាប់ការ គ្រប់គ្រងរបស់គ្រឹះស្ថានមីក្រូហិរញ្ញវត្ថុ អភិវឌ្ឍវិស័យទទួលបញ្ចាំឱ្យមានលក្ខណៈជាផ្លូវការ និងពង្រឹង ការត្រួតពិនិត្យការសម្អាតប្រាក់និងហិរញ្ញប្បទានភេរវកម្ម។

២. វិស័យហិរញ្ញវត្ថុមិនមែនធនាគារ៖ ផ្ដោតលើការអភិវឌ្ឍន៍វិស័យធានារ៉ាប់រងសោធន និង ទីផ្សារទុន រួមមាន កែសម្រួលក្របខ័ណ្ឌបទប្បញ្ញត្តិធានារ៉ាប់រង បង្កើតទីផ្សារធានារ៉ាប់រងអាយុជីវិត និង ធានារ៉ាប់រងខ្នាតតូច ដាក់ឱ្យអនុវត្តបន្ថែមនូវកាតព្វកិច្ចធានារ៉ាប់រង អភិវឌ្ឍប្រព័ន្ធជូនដំណឹងជាមុន សម្រាប់បញ្ញត្តិធានារ៉ាប់រង ជម្រុញដំណើរការអភិវឌ្ឍបេឡាជាតិ រៀបចំគោលនយោបាយ និងបទប្បញ្ញត្តិ ដើម្បីអភិវឌ្ឍសោធនស្ម័គ្រចិត្តពិផ្នែកឯកជន ព្រមទាំងជម្រុញការបង្កើតក្រុមហ៊ុនឯកទេសគ្រប់គ្រងសោធន ស្ម័គ្រចិត្តពិផ្នែកឯកជន។ ជាមួយគ្នានេះ អភិវឌ្ឍក្របខ័ណ្ឌគតិយុត្ត ពាក់ព័ន្ធនឹងការរៀបចំធនក្នុងទីផ្សារ មូលបត្រ អនុវត្តអភិបាលកិច្ចសាជីវកម្មល្អសម្រាប់ក្រុមហ៊ុនចុះបញ្ជីលក់មូលបត្រ និងក្រុមហ៊ុនមិនបាន ចុះបញ្ជីលក់មូលបត្រ ជម្រុញការអភិវឌ្ឍទីផ្សារសញ្ញាប័ណ្ណ រៀបចំយន្តការអប់រំអ្នកវិនិយោគ និងដោះ-

